
فعال شده اســت.« یک ســال بعد، محمود حسینی پور، 
اســتاندار مازندران توضیح داد که پروژه فینســک به طور 
کلی از دســتور کار دولت خارج شده است. در نهایت هم 
این ســد ردیفی در بودجه به خود اختصاص داد تا نشان 
دهد نیرویی نادیدنی، همچنان میل به ساخت سد دارد. 
طبق ابلاغ رسمی رئیس سازمان برنامه  و بودجه کشور به 
وزارت نیرو، اعضای کمیســیون ماده ۲۳، حدود ۱۲ هزار 
و ۸۳۰ میلیارد ریال اعتبار به منظور ایجاد زیرساخت های 
لازم برای تامین آب آشامیدنی به میزان هفت ونیم میلیون 
مترمکعب طی ســال های ۱۴۰۳ تا ۱۴۰۸ )به مدت پنج 

سال( اختصاص دادند.

مخالفت سازمان بازرسی کل کشور �
پیــش از ایــن، ســازمان بازرســی کل کشــور در یک 
گــزارش ۴۰ صفحــه ای، توضیح داده کــه »در صورت به 
نتیجــه رســیدن طرح هــای افزایش بهــره وری در بخش 
کشــاورزی، نظیر طرح های آبیاری نوین و اصلاح الگوی 
کشــت، می توان بخشــی از مصــارف بخش کشــاورزی 
استان سمنان را کاهش داد و در این صورت امکان تامین 
کســری آب بخش شــرب، فراهم خواهد شــد.« سازمان 
بازرسی کل کشور در آن گزارش، بر این نکته تاکید کرده 
بود که ۱۰ درصد صرفه جویی در بخش کشاورزی، معادل 
کل مصارف بخش شرب، کل اســتان سمنان است. این 
گزارش در بخشــی دیگر گفته بــود: »در افق های دورتر، 
وضعیت تامین آب شــرب اســتان بهبود خواهد یافت؛ به 
 نحــوی  که در افــق ۱۴۵۰ همواره مازاد آب شــرب وجود 

خواهد داشت.«
همچنین این گــزارش توضیح می داد کــه »با عنایت 
بــه اجــزای مختلف طرح شــامل ســاختمان ســد، بند 
انحرافی و ایســتگاه پمپــاژ و اختلاف ارتفاع نســبتاً زیاد 
محل ســد تا محل ارتفاعات مشــرف به مقصد انتقال آب 
و نیز مســیر طولانی خط انتقال، ســد فینسک در ردیف 

پروژه های پرهزینه تامین آب محســوب می شــود و حتی 
با پروژه های شیرین ســازی آب در ســواحل قابل مقایسه 
اســت.« غیراقتصادی بودن طرح، به  حدی اســت که در 
ســال ۱۳۹۶ در پاسخ به گروه بازرســی، شرکت مدیریت 
منابع آب ایران اعلام کرد که به  دلیل پرهزینه بودن، طرح 

موصوف از دستور کار وزارت نیرو خارج شده است.
پس تا اینجــا، می توان دریافت که وزارت نیرو میلی به 
انجام این پروژه ندارد و نهاد نظارتی ســازمان بازرسی کل 
کشــور هم به دلایل گفته شــده، مخالف احداث این سد 
اســت. حال برای هر مخاطب یک ســوال پیش می آید و 

آن هم اینکه پس چرا فینسک شامل بودجه شده است؟

مخالفان چه می گویند؟ �
آنچــه که مدافعان ســاخت ایــن ســد در وزارت نیرو و 
شــهر ســمنان به عنوان مقصد انتقال آب سد فینسک تا 
امروز گفته اند، تنها بیان یکســری حرف هــای تکراری و 
غیرکارشناسی است که برای ساخت همه سدهای کشور 
مطرح می شود و آن هم چیزی نیست جز تامین آب شرب 

برای شهر سمنان.
در ساختار مدیریتی آب ســمنان، پیش فرضی مطرح 
شــده مبنی بر اینکه سمنان کم آب است و به همین دلیل 
هم عــده ای بــرای طرح انتقــال آب پافشــاری می کنند 
و گمــان می کننــد باید بــا انتقال آب بین حوضــه ای و به 
قیمت نابودی زندگی مردم در ۲۵ روســتای محل ساخت 
و پایین دســت این سد در مازندران باشــد تا این تصوری 
کــه از آن بــه عنوان کم آبی نــام می برند را جبــران کنند. 
تجربــه ملــی و بین المللی نشــان می دهد کــه هیچ وقت 
و در هیچ جــای جهان مدیریت عرضــه آب موفق به حل 
مشــکل کم آبی نشده است. اینکه با سدســازی و انتقال 
آب بین حوضه ای تقاضا یا عرضه آب را تامین کنیم نه تنها 
هرگز موجب رهایی یا حتی تعدیل کم آبی نمی شــود بلکه 
همیشــه موجب افزایش مصرف شــده و حتــی کم آبی را 

 عارف در مراسم معارفه
سازمان امور اداری و استخدامی:

گاهی به خاطر یک شخص 
تشکیلات ایجاد می کنیم

مراسم تودیع و معارفه رئیس جدید سازمان امور اداری 
و استخدامی کشــور، روز گذشته با حضور معاون اول 
رئیس جمهــور برگزار شــد و از میثــم لطیفی، رئیس 
پیشــین این ســازمان تقدیر به عمل آمد. علاءالدین 
رفیعی زاده در حالی در دولت چهاردهم ریاست سازمان 
اداری و اســتخدامی را برعهده گرفت که یک روز قبل 
از انتصاب او، مســعود پزشکیان در نخستین نشست 
خبری خود گفته بود برای پست ریاست این سازمان 
به دنبال شخصی هستیم که مفاهیم مدیریت عملکرد 
نیروی انســانی را بداند. محمدرضا عارف در مراســم 
تودیــع و معارفه رفیعی زاده با بیــان اینکه دیدگاه من 
را نسبت به دو ســازمان تخصصی سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی کشــور و سازمان امور اداری و استخدامی 
می دانید، گفت: »به اهمیت این دو سازمان در تحقق 
اهداف برنامه های توســعه پی بــردم و الان به این دو 
سازمان می گویم شما باید خود را صاحب برنامه بدانید 
و دســتگاه های اجرایــی را کارگزار خــود برای تحقق 

اهداف بشمارید.«
به گزارش ایرنا، او افزود: »این نگاه تا ســال ۸۴ که 
بــودم، در دولت هم جا افتاده بود که فلســفه وجودی 
این دو ســازمان حل مشکل است، ردِ یک تقاضا هنر 
نیست، قطعاً نمی توان به همه تقاضاها جواب مثبت 
داد، راهکار حل مشکل را مطرح کنیم. قطعاً با توجه به 
کسری بودجه ایجاب می کند که تخصیص ها را کاهش 
دهیم، نمی توانیم تخصیص بالای ۹۵ درصد داشــته 
باشیم.باید به ما کمک و اعلام کنید کجا این کاهش ها 
انجام شود؛ بخش اعظم بودجه ما صرف حقوق پرسنل 

می شود و باید راهکار ارائه شود.«
عــارف بــا تاکیــد بــر اینکــه در ذات معاونــت 
ریاســت جمهوری، اختیــار نهفتــه اســت، عنوان 
کرد: »این ســازمان اداری باید بــه بحث نظارت به 
صورت جدی تر ورود کند امــا این موضوع هنوز در 
کشــور ما جا نیفتاده است. در کشورهای دیگر و در 
دانشــگاه های مهم دنیا در کنار اســتاد، یک استاد 
دیگر نیز می نشــیند اما در ایران همه فکر می کنند 

بحث نظارت یعنی مچ گیری.«
معاون اول رئیس جمهــوری با بیان اینکه نیازمند 
اصلاحات ســاختاری هســتیم، گفت: »تعدیل نیرو 
در برنامه هفتم ۱۵ درصد آمده اســت اما امروز ۲ هزار 
و پانصد تا ۳ هزار نفر در نهاد ریاست جمهوری نیروی 
مازاد داریم. مازاد نیرو علیه دولــت دعوا راه می اندازد 
اما بیشــتر می صرفد که در یک ماه کار انقلابی کنیم 
و بگوییم که در هر دســتگاهی این تعداد نیروی مازاد 
داریــم و باید به منــزل بروند و آخر ماه حقوق شــان را 
می دهیم. از این به بعد جز براساس ضوابط حتی یک 

نفر را نپذیرید.«
عارف عنوان کــرد: »بهره وری بــرای ما حیثیتی 
شــده، از برنامه ســوم بر بهره وری تاکید شــده است 
اما باید تعارفــات را کنار بگذاریم، گاهی به خاطر یک 
شخص تشکیلات ایجاد می کنیم، گاهی یک فرد بیکار 
می شود و سپس به او حکمی می دهیم و نهایتاً شروع 

به موازی کاری می کند.«
او افزود: »در بخش شاخص توسعه منابع انسانی 
امروز در میان ۱۹۲ کشور رتبه ما ۷۸ است، در بخش 
دولت الکترونیک رتبه ۱۰۱ را داریم و در منطقه ای 
که قرار بود سال آینده رتبه یک باشیم الان در جایگاه 
هشتم هستیم، دلیلش این است که مرتب خودمان 
را با گذشته مقایسه می کنیم. انقلاب ما فرهنگی بود 
اما در بخش فساد اداری رتبه کشور ۱۱۴ است. آن 
هم در فرهنگی که می گوییم اگر یک شاهیِ پولمان 
حرام باشــد، کل پول ما فاسد اســت. آیا این شأن 

کشور ماست؟«
عارف با تاکید بر ارزیابی کارکنان به صورت جدی و 
دوره ای، گفت: »درباره تربیت مدیران میانی به بالا، ما 
نسل اولی ها غفلت کرده ایم و نسل های بعدی را تربیت 
نکرده ایم و الان خلأ معناداری داریم. نســل بعدی ها 
می گویند نسل قبلی اجازه نفس کشیدن به ما ندادند، 
راســت می گویند و حالا هم که می خواهیم به آنها کار 

بدهیم می بینیم رزومه ای ندارند.«
او افزود: »باید هزار مدیر میانی به بالا تربیت شوند 
و مســتقل از دیدگاه مدیران حاکم باشند و گزینشی 
انتخاب نشــوند. باید نیمی از آنها خانم باشند، وزارت 
ورزش و جوانان و معاونت زنان ریاست جمهوری و بنیاد 
ملی نخبگان در انتخاب مدیرانی که قرار است تربیت 
شــوند کمک کننــد، ایده هایی هم بــرای این منظور 

داریم. رهبر انقلاب هم تایید و ابلاغ کرده اند.«

سازمان بازرسی در 
گزارشی اعلام کرد: 
»با عنایت به اجزای 
مختلف طرح شامل 
ساختمان سد، بند 
انحرافی و ایستگاه 

پمپاژ و اختلاف ارتفاع 
نسبتاً زیاد محل سد تا 
محل ارتفاعات مشرف 
به مقصد انتقال آب و 
نیز مسیر طولانی خط 
انتقال، سد فینسک 
در ردیف پروژه های 

پرهزینه تامین آب 
محسوب می شود 

و حتی با پروژه های 
شیرین سازی آب در 
سواحل قابل مقایسه 
است.« غیراقتصادی 
بودن طرح، به  حدی 

است که در سال 
۱۳۹۶ در پاسخ به 

گروه بازرسی، شرکت 
مدیریت منابع آب 

ایران اعلام کرد که به  
دلیل پرهزینه بودن، 

طرح موصوف از دستور 
کار وزارت نیرو خارج 

شده است
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 دست برتر 
 مدافعان
 فینـسک
 پروژه انتقال آب به ســمنان 
 به رغم دســـتور توقف
دوباره روی میز سیاستگذار رفت

می خواهند آب ســفیدرود را از سرشــاخه تجن به سمنان 
برســانند. نام این پروژه، ســد فینسک اســت و با ساخت 
آن، چنــد روســتا، ۴۰۰ هکتــار زمین کشــاورزی و یک 
بنای تاریخی از دســت می رود. داستان احداث این سد، 
فرازونشــیب های عجیبــی دارد؛ یــک روز از دســتور کار 
خارج می شود و چند وقت بعد، با فشار دست های نامرئی 
دوباره به میز سیاست گذار بازمی گردد. قسمت عجیب تر 
ماجرا هم آنجاست که با وجود مخالفت نهادهای ذی ربط 
با ســاخت ســد، مجلس بودجه ای برای ساخت فینسک 
اختصــاص داده اســت. مخالفــان احــداث ســد دلیــل 
مخالفت شــان را تبعات جبران ناپذیر انتقال آب می دانند 
و موافقان احداث ســد، معتقدند اســتان ســمنان برای 
تامین آب مورد نیاز خود در تنگنا قرار گرفته اســت. البته 
در اینجا ذکر یک نکته ضروری اســت و آن هم اینکه بنا بر 
اسناد بالادستی، انتقال آب از یک استان به استان دیگر، 
تنها در صورتی مجاز اســت که استان دریافت کننده آب، 
نتواند آب شــرب مورد نیاز مردم آن خطــه را تامین کند. 
یعنی تا زمانی که امکان تامین آب شرب در استان وجود 

داشته باشد، انتقال آب، توجیه قانونی ندارد.
احداث ســد »فینســک« در اســتان ســمنان از سال 
۱۳۸۹ آغاز شــد و از همان ابتدا مخالفان زیادی در میان 
ساکنان منطقه پیدا کرد. با وجود اینکه ۱۰ سال از شروع 
این پروژه می گذرد اما هنوز جدال زیادی برای ساختن یا 
نساختن این سد مطرح است. آذرماه سال ۱۴۰۱، عباس 
گلرو، نماینده مردم شهرستان های سمنان، مهدی شهر و 
سرخه در مجلس تاکید کرده بود که »اجرای سد فینسک 
به منظــور تامین آب برای ایــن حوزه انتخابیــه با تملک 
اراضی و فعال شــدن کارگاه ســنگ در حال انجام است. 
سد فینسک با ۴۶۰ میلیارد تومان اعتبار جذب شده و در 
حال اجراست و اکنون تملک اراضی انجام و کارگاه سنگ 

رویداد

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

سوءبرداشــتی که بین حکمرانان در بخش آب موضوعی پذیرفته شــده 
اســت، تاکید دارد که در هر شــرایطی کمبود آب هر شهر، بخش یا استان 
با انتقــال آب از یک  حوضه آبریز قابل حل اســت؛ غافــل از اینکه این کار 
این پیام را به مصرف کنندگان آب در سه بخش شرب، کشاورزی و صنعتی 
ارســال می کند که نیازی به اســتفاده بهینه نیست و دولت، مازاد مصرف 
را بــه هر قیمتی تامیــن می کند. به محض اینکه آب تامین شــد، مصارف 
کشاورزی و صنعتی منابع تازه را می بلعد و این سیکل معیوب ادامه پیدا 

می کند؛ روندی که طی سالیان اخیر سفره   های زیرزمینی را به عنوان قلک 
آبی کشــور، از هر ذخیره   ای خالی کرده اســت. جمال محمدولی سامانی، 
اســتاد مدیریت و مهندســی آب دانشــگاه تربیت مــدرس و رئیس دفتر 
زیربنایی مرکز پژوهش   های مجلس معتقد است که تجربه انتقال آب نه 

در ایران و نه در کشورهای دیگر، منتج به نتیجه مثبت نمی شود.

Ó چرا کارشناسان انتقال آب را سیاستی نادرست می دانند؟ 

انتقال آب نتیجه مثبت ندارد
جمال محمد ولی سامانی رئیس دفتر زیربنایی مرکز پژوهش   های مجلس:

خبرنگار اقتصادی
مریم رحیمی

 نگاه
کارشناس


